
Tirsdag den 17. januar 1995 2211 

Den første sag på dagsordenen var: 
1) Spørgsmål om meddelelse af orlov til og 
indkaldelse af stedfortrædere for følgende fol- 
ketingsmedlemmer: 
Erik Jacobsen (V) og 
Niels Helveg Petersen (RV). 

Tredje næstformand (Margrete Auken): 
Erik Jacobsen har søgt om orlov i henhold til 
forretningsordenens § 41, stk. 3, litra c. 

Niels Helveg Petersen har søgt om orlov i 
henhold til forretningsordenens § 41, stk. 3, litra 
d, jf. stk. 5, på grund af midlertidig udsendelse i 
offentligt hverv. 

Hvis ingen gør indsigelse, vil jeg betragte det 
som vedtaget, at der meddeles de pågældende 
orlov som ansøgt fra og med den 17. januar, og 
at stedfortræderne indkaldes som midlertidige 
medlemmer. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
2) Indstilling fra Udvalget til Valgs Prøvelse. 

Forhandling 

Eva Møller (KF): 
Folketinget har nu vedtaget at meddele orlov til 
to medlemmer af Folketinget og at indkalde 
stedfortræderne. 

Som ordfører for Udvalget til Valgs Prøvelse 
skal jeg gøre indstilling om, at stedfortræderne 
godkendes som midlertidige medlemmer af 
Folketinget. 

Hr. Erik Jacobsen er valgt i Sønderjyllands 
Amtskreds, og i anledning af hans orlov indkal- 
des 1. stedfortræder for Venstre i denne amts- 
kreds, handelsfaglærer Birgit Thye-Petersen. 

Hr. Niels Helveg Petersen er valgt i Fyns 
Amtskreds, og i anledning af hans orlov indkal- 
des 1. stedfortræder for Det Radikale Venstre i 
denne amtskreds; seminarielærer Dorit Myltoft. 

Udvalget til Valgs Prøvelse har i et møde i 
dag behandlet disse sager, og jeg kan herefter på 
udvalgets vegne afgive følgende indstilling: 

Handelsfaglærer Birgit Thye-Petersen og se- 
minarielærer Dorit Myltoft godkendes som 
midlertidige medlemmer af Folketinget fra og 
med den 17. januar 1995. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Udvalgets ovennævnte indstilling vedtoges en- I 
stemmigt med 114 stemmer. , 

Den næste sag på dagsordenen var: 
3) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 
27: 
Forespørgsel til finansministeren [om de til- 
bud, regeringen har afgivet inden for de over- 
enskomstområder, hvor staten i øjeblikket for- 
handler overenskomster]. 
Af Jette Gottlieb (EL) og Frank Aaen (EL). 
(Forespørgslen anmeldt 10/1 95). 

Tredje næstformand (Margrete Auken): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af denne ' 
forespørgsel, betragter jeg Tingets samtykke 
dertil som givet. (Ophold). Det er givet. , 

Den næste sag på dagsordenen var: 
4) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 
28: 
Forespørgsel til udenrigsministeren og for- 
svarsministeren [om, hvad regeringen kan op- 
lyse om situationen i det tidligere Jugoslavi- 
en]. 
Af Helle Degn (S), Uffe Ellemann-Jensen (V), 
Hans Engell (KF), Gert Petersen (SF), Pia Kjærs- 
gaard (FP), Jørgen Estrup (RV), Søren Sønder- 
gaard (EL) og Arne Melchior (CD). 
(Forespørgslen anmeldt 10/1 95). 

Tredje næstformand (Margrete Auken): 
. Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af denne 
forespørgsel, betragter jeg Tingets samtykke 
dertil som givet. (Ophold). Det er givet. : ' 



2212 Tirsdag den 17. januar 1995 (F 12) 

Den næste sag på dagsordenen var: 
5) Forespørgsel nr. F 12: 
Forespørgsel til undervisningsministeren: 
»Hvad vil regeringen gøre for at styrke uddan- 
nelserne og forskningen på universiteterne?« 
Af Kjeld Rahbæk Møller (SF) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 3/1194. Fremme af fo- 
respørgslen vedtaget 10/11 94). 

Begrundelse 

Kjeld Rahbæk Møller (SF): 
Der har i den senere tid været megen debat om 
universiteterne og de højere læreanstalter. De 
studerende på en række universiteter aktionere- 
de i efteråret, og det interessante var, at det en- 
tydigt var kvaliteten, de klagede over. De var 
ganske enkelt optaget af at få en god uddannel- 
se, og det kunne de ikke få under de nugælden- 
de forhold. 

Vi har også fået en OECD-rapport om dansk 
forskning, der ud over at kommentere forsknin- 
gen på universiteterne også havde nogle be- 
mærkninger om finansieringsformer, der kun 
kan tjene til at sænke kvaliteten af uddannelser- 
ne. Der er altså gode grunde til at debattere kva- 
liteten af undervisningen og forskningen på 
universiteterne. 

Som bekendt er området omfattet af flerårsaf- 
talen om de videregående uddannelser. Der dis- 
kuteres derfor med jævne mellemrum bag luk- 
kede døre. Men det er nyttigt for demokratiet, at 
vi også diskuterer problemerne, så offentlighe- 
den kan være med. Derfor har forespørgerne 
bedt om denne forespørgselsdebat. 

For en ordens skyld skal jeg gøre det klart, at 
forespørgerne ved ordet universiteter forstår de 
12 institutioner, der er omfattet af universitets- 
loven. 

Bevarelse 

Undervisningsministeren (Ole Vig Jensen): 
Som det er fremgået af begrundelsen, har hr. 
Kjeld Rahbæk Møller sammen med fru Anne 
Baastrup, hr. Aage Frandsen og hr. Steen Gade 
spurgt, hvad regeringen vil gøre for at styrke 
uddannelserne og forskningen på universiteter- 
ne. 

Jeg fremlagde som bekendt sidste sommer 
planen »Universiteter i vækst«, som jeg mener 
giver et godt indtryk af, hvad regeringen allere- 

de har gjort og vil gøre for at styrke uddannel- 
serne og forskningen på universiteterne. 

Jeg vil derfor indledningsvis gengive hoved- 
punkterne i planen. 

»Universiteter i vækst« har som forudsæt- 
ning, at forskning og uddannelse skal være på et 
internationalt konkurrencedygtigt niveau for at 
sikre fortsat høj velfærd og livskvalitet i det 
danske samfund. Derfor skal grundforskningen, 
der er basis for den fortsatte udvikling, styrkes. 
Og uddannelserne skal ud over at tilgodese 
krav om høj kvalitet og relevans også tilgodese 
behov for mere generelle kvalifikationer. Des- 
uden skal optagelseskapaciteten både på uni- 
versiteter og andre videregående uddannelser 
øges med det mål at skaffe uddannelsespladser 
til alle kvalificerede ansøgere. 

Regeringens mål for den samlede danske 
forskningsindsats er at nå op på godt 2 pet. af 
bruttonationalproduktet inden årtusindskiftet. 
Det vil svare til niveauet i de lande, vi normalt 
sammenligner os med, og dette er et mål, som i 
øvrigt blev bakket op i forbindelse med OECD's 
evaluering af det danske forsknings- og tekno- 
logisystem. 

I forbindelse med denne forventede udbyg- 
ning må vi generelt stræbe efter en fornuftig ba- 
lance mellem grundforskning og eksternt finan- 
sieret forskning, og mellem forskning og under- 
visning. Det er blandt andet det synspunkt, der 
ligger til grund for »Universiteter i vækst«. 

»Universiteter i vækst« indebærer et løft i ba- 
sismidlerne til forskningen på 100 mio. kr. fra i 
år og en årlig vækst på 50 mio. kr. i årene 1996, 
1997 og 1998. Hermed vil universiteterne samle- 
de basisbevillinger til forskning i 1995 og føl- 
gende år nå op på en tredjedel af bevillingerne 
til al uddannelse og forskning ved universiteter- 
ne under ét. Basisbevillinger til forskning på 
universiteterne er altså af en betragtelig størrel- 
se. 

OECD-temaets rapport understregede vigtig- 
heden af, at basisbevillingerne til forskning blev 
fordelt på en forsvarlig måde. Jeg deler natur- 
ligvis dette synspunkt. Ministeriet er i færd med 
at overveje, hvordan basisbevillingerne til 
forskning fremover kan lægges til rette. I denne 
forbindelse bør spørgsmålet om sammenhæn- 
gen mellem kvaliteten af den hidtidige forsk- 
ningsindsats og bevillingernes størrelse overve- 
jes. 

Som det er annonceret i »Universiteter i 
vækst«, forventer jeg en drøftelse med Forsk- 
ningspolitisk Råd netop om dette spørgsmål. 


